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 انتخاب پر حاشیه شهردار
اعضای شــورای ششــم که در جریــان رقابت هــای انتخاباتی مــورد حمایت 
قالیبــاف قرار گرفته بودند، عصر ســیزدهم مردادماه ۱۴۰۰ و تنهــا یک روز پیش از 
آغاز به کار رســمی شــورای ششم، جلسه انتخاب شــهردار تهران را برگزار کردند. 
در این جلســه کــه بدون حضور رســانه ها و تنها با حضور منتخبان شــورا جریان 
داشــت، انتخاب شــهردار تهران در دو مرحله انجام شــد. در مرحله اول علیرضا 
زاکانی ۹ رأی، مازیار حســینی هشت رأی و محسن پیرهادی سه رأی را اخذ کردند. 
با کشیده شــدن رأی گیری به مرحلــه دوم، در این مرحله زاکانی کــه در انتخابات 
ریاســت جمهوری سال ۱۳۸۴ عهده دار مســئولیت ریاست ستاد انتخاباتی قالیباف 
بود، با کســب ۱۲ رأی پیروز رقابت با مازیار حســینی، معاون پیشــین قالیباف، شد 

و به شهرداری تهران راه یافت.
میکروفون روشــن مهدی چمران در جلســه انتخاب زاکانــی و زمزمه های او با 
نرجس ســلیمانی اولین حاشیه این دوره از مدیریت شهری را رقم زد. چمران در این 
گفت وگو می گفت: «من دیشب تا صبح نخوابیدم. خیلی ناراحت شدم از اینکه اسامی 
رفتــه و آن هم غلط و غلوط. آخه یعنی چی، یك عده فشــار می آورند، اما به  لحاظ 
قانون رأی مخفی اســت. چرا یك عده ای را می ترسانند و تهدیدشان می کنند؟! گفته 
بودند رأی ندهید، همچین می کنیم! در حالی که رأی مخفی بوده که من تذکر دادم». 
اعضای شــورای شهر تهران پس از برگزاری جلسات مختلف و رأی گیری استمزاجی 
ظهر هفدهم مردادماه ۱۴۰۰ در دومین جلسه رسمی و علنی خود با ۱۸ رأی زاکانی را 

رسما به عنوان شهردار تهران انتخاب کردند.

 نمره ۲۰ برای آغاز به کار شهردار
این حاشــیه سبب شــد تا پانزدهم مردادماه نرجس ســلیمانی در یک یادداشت 
طولانی دلایل خــود در حمایت از زاکانی به عنوان شــهردار منتخب تهران را اعلام 
کند. نرجس سلیمانی در این یادداشت، اصلی ترین وجه و نشان ممتاز کننده زاکانی را 
حفظ هویت شخصی و تأثیر نپذیرفتن از اطرافیان و نزدیکان و فسادستیزی او برشمرد 
و در ادامه با اشــاره به سابقه درخشان زاکانی نوشــته بود: لاجرم هرچند رأی گیری 
رســمی در جلسه آتی نیز بنا به دلایل قانونی برخلاف میل باطنی و قلبی بسیاری از 
اعضا به صورت مخفی انجام خواهد شــد، خشنودم که رسما حمایت قاطع خود را 
از جناب آقای دکتر زاکانی اعلام کنم و امیدوارم نمره ۲۰ بدرقه راه آغاز کار شــهردار 

جدید شهر تهران باشد.
ســلیمانی البته در پایان یادداشت خود با اشاره به مثلث انقلابی انتخاب شورای 
ششــم نوشت: در پایان ذکر این مهم واجد اهمیت اســت که مثلث انقلابی زاکانی، 
حســینی و پیرهادی انتخاب شورای ششم شهر تهران برای اداره شهر در چهار سال 
آینده است و به فراخور قال و مقال بهره برداری از خدمات هر سه عزیز مد نظر است. 
ان شاءاالله در فراهم آوردن اسباب اخراج دیو فساد از خانه مان به همت شهروندان در 

حد توان و در ظرف زمان توفیق حاصل شود.

 سکوت و میکروفون خاموش
نرجس سلیمانی پس از این شروع پرحاشیه تا مدتی سکوت اختیار کرد؛ سکوتی 
که با خاموش بودن میکروفون این عضو شورای ششم همراه بود و از چشم شهروندان 
تهرانی دور نماند. موضوعی که با اشــاره یکی از کاربران در شبکه اجتماعی ایکس 
پررنگ تر شد. این کاربر در توییتی نوشت: خانم سلیمانی در ۸۱ روز گذشته، نه تذکری 
داده است و نه نطقی داشت. سکوتی که البته آن چنان پایدار نماند و باعث بازشدن 

میکروفون این عضو شورا در سؤال از شهردار تهران شد.

 طرح اولین سؤال از شهردار
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ دقیقا ۹ ســال پس از طرح ســؤال رحمــت االله حافظی از 
محمدباقر قالیباف در اردیبهشت ۹۳، این بار نرجس سلیمانی برگه سؤال از شهردار 
تهران را تکمیل و امضا کرد. نرجس ســلیمانی با مطرح کردن پرسش «فعالیت های 
عملیاتی شــده در حوزه بهبود و به روزرسانی وضعیت حمل ونقل عمومی روزمینی 
به ویژه تجهیزات و توسعه ناوگان اتوبوس رانی به تفصیل چه بوده است؟»، سؤالش 
را از شــهردار تهران در دهم اردیبهشــت ماه ۱۴۰۲ نوشــت و به مهدی چمران داد. 
رئیس شــورای شهر نیز این ســؤال را برای اعلام به شهردار تهران به دفتر مصوبات 
ارجاع کرد، سؤالی که البته معلوم نشد چرا چمران ترتیبی داد تا زاکانی بعد از پاسخ 
به سؤالات ناصر امانی و سید جعفر تشکری هاشمی، آن هم در شهریورماه یعنی چهار 

ماه بعد از طرح سؤال پاسخ دهد.

  تبریک برای تحریم؛ نگرانی از مردودی
رئیس کمیســیون نظارت و حقوقی شــورای شــهر تهران پس از قرائت گزارش 
زاکانی در پاســخ به سؤالی که اردیبهشت ماه مطرح کرده بود، ابتدا به شهردار تهران 
برای دریافت مدال افتخار و تحریم از سوی انگلیس به عنوان تأییدی برای شخصیت 
انقلابی زاکانی تبریک گفت و ادامه داد: در جریان گزارش خواهی از عملکرد شهرداری 
تهران در حوزه حمل ونقل عمومی متأسفانه در ابتدا مقاومت هایی وجود داشت اما 
خوشحالم که این رویه به مرور مرتفع شد که این نشان از این دارد که مدیریت شهری 
دغدغه حل مشــکل را دارد. سلیمانی در ادامه با اشــاره به وعده های زاکانی گفت: 
شهردار تهران در بسیاری از مســائل مربوط به حقوق حقه شهروندان وعده هایی را 
داده اما هنوز آثار عملی وعده ها در دســترس قرار نگرفته و هر تبلیغی هم اگر مبنی 
بر تحقق وعده صورت گیرد، نه تنها محلی از اعراب ندارد، بلکه به هیچ وجه پذیرفتنی 
نیست. اولا لطفا این را که ۲۴ ماه از حضور شهردار در شهرداری می گذرد، دیگر مطرح 
نکنید چرا که شــما تأیید صلاحیت شــده کاندیداتوری ریاست جمهوری بودید و برای 
ایران، به ویژه تهران برنامه هایی هم داشــتید، ضمن اینکه شما پیش از این در جایگاه 
نماینده مجلس با ســازوکارها و چالش های شهر آشــنایی داشتید و از زمانی که در 
ساختمان شهرداری مستقر شدید، دارای برنامه بودید. این به این معنی است که شما 
قبل از ورود به این حوزه کاری، با چالش های شهر آشنا بودید، در نتیجه در بدو ورود 
باید همه فرایندهای لازم برای رفع مشــکلات حوزه حمل ونقل را که علاوه بر طرح 
جامع پســماند و طرح تفصیلی که غیر قابل چشم پوشی است، انجام می دادید. شما 
دو دوره بودجه مدیریت شــهری را اجرا کرده یا در دست اجرا دارید. بر اساس برنامه 
توسعه باید روزانه چهار دستگاه اتوبوس به شهر تهران اضافه می شد که امیدواریم 
با همت مدیریت جهادی، هفت هزار و ۵۰۰ دستگاه اتوبوس که تعهد برنامه است، تا 
پایان دوره عملیاتی شــود و به دوره بعد کشیده نشود. سلیمانی در ادامه افزود: اگر 
با همین روند پیش برویم، قطعا تا پایان کار در انجام مسئولیت ها در پیشگاه مردم با 
مردودی روبه رو خواهیم شد. اما امیدواریم این شیب تغییر کند و تعداد اتوبوس های 

ناوگان به هفت هزار و ۵۰۰ دستگاه برسد.
این عضو شــورای شهر در پایان با بیان اینکه پرسش بنده در اردیبهشت ماه سال 
جاری از شــهردار قرائت شد، گفت: طرح سؤال از معدود ابزار نمایندگان است تا به 
مدیریت شهری کمک کند و اقدامات را برای برطرف کردن نیازهای شهر و شهروندان 
ســرعت ببخشد؛ ازاین رو نباید این برداشــت صورت بگیرد که طرح سؤال  به معنای 
چالش با شــهردار اســت، پس امیدواریم هفت  هزار و ۵۰۰ دستگاه را تا پایان سال به 

تهران اضافه کنیم و وعده ها محقق شود.

 عملکرد بدون نمره قبولی
جریان تذکرهای نرجس ســلیمانی به اقدامات شــهرداری تهــران پس از طرح 

سؤال او از شهردار یک پای ثابت جلسات شورای شهر تهران است. او با طرح تذکر و 
انتقاداتی به وعده های عملی نشده شهردار تهران در جلسه علنی نهم اردیبهشت ماه 
امســال گفت: باعث تأثر است که بعد از گذشــت تقریبا سه سال از استقرار مدیریت 
شهری تا این لحظه به اندازه هزینه های رفت و برگشت و اقامت در سفرهای متعدد 
در چین، هنوز از این محل، وســایل حمل ونقل عمومی زمینی به شهر تهران اضافه 
نشده است. شرکت ها در همه دنیا انواع خود را دارند؛ یا تک نفره هستند یا مسئولیت 
محدود دارند یا ســهامی خاص یا عام بوده یا از انواع تعاونی هایی هســتند که خود 
همان هم باز دارای سهامی عام و خاص است یا اصولا زیرمجموعه های شرکت های 

دولتی به شمار می آیند.
ســلیمانی با بیان اینکه با نام یک شرکت بزرگ و یک شرکت با مسئولیت محدود 
که خود زیرمجموعه یک شــرکت خصوصی اســت، قراردادهایی در ســفر چین از 
سوی شهرداری تهران منعقد شــده که شهرداری، با توجه به ارجاعات در متن سند 
امضا شده از ســوی ســه طرف، گاهی آن را قرارداد تأمین، در جایی دیگر از سند، آن 
را تفاهم نامــه یا موافقت نامه نیازمند موافقت نامه های جانبی و نیز قرارداد تکمیلی 
مطرح می کند؛ مواردی که به طور واضح شــهرداری را به مسیری می کشاند که اگر 
نگوییم بن بست، به نظر کوره راه صعب العبور و صعب الوصول است. این قضیه مانند 
حکایت فردی اســت که می خواهد با یک کاسه ماست، دریا را تبدیل به دوغ کند. او 
افزود: درباره حمل ونقل روزمینی شــامل هر نوع اتوبوس، مینی بوس، ون و تاکسی با 
هر سوختی وعده های بســیاری شنیده ایم که تاکنون بی سرانجام بوده است. با همه 
اینها سال ۱۴۰۲ به پایان رسید و فروردین ۱۴۰۳ نیز تمام شد. اگر ۵۰ درصد را در انجام 
وعده های محقق کردن حمل ونقل رو زمینی ملاک قبولی قرار دهیم، مدیریت شهری 
در حــوزه اجرا تا این لحظه از تک ماده کردن هم به نمره قبولی حداقلی نمی رســد. 
البته زمان محدودی شاید برای جبران مافات وجود داشته باشد؛ چر اکه با وعده ها و 
مصاحبه های پرطمطراق تا امروز نه مشکلی حل شده و نه حل خواهد شد. به عمل 

کار برآید، به سخنرانی نیست.

 نیاز شهر به عطاری دانا و خاموش
ســیر انتقادات و تذکرات نرجس ســلیمانی، بعد از پایان رقابت های انتخاباتی 
چهاردهمین دوره ریاســت جمهوری وارد روند تازه ای شــد. او در تذکری گفت: از 
وقتی وارد شــورا شدیم، شــهر تغییر قابل توجهی نداشــته و حمل ونقل عمومی، 
جمع آوری پســماند، مدیریت امور شــهری و ارتباط مردم با شــهرداری همچنان 
وضعیت مناسبی ندارد! اگرچه دستاورد برای ما ۲۱ نفر مهم است اما مشکل اصلی 
عدم حذف فرایند اختلال زا و اختلافات جزیره ای و مقیاس های خرد و کلان اســت. 
حتی درباره یکی از وعده های داده شــده موفقیت قطعی به دست نیامده که قابل 
دفاع باشــد، اگرچه پرسنل شهرداری با تلاش خود کارهای خوبی را رقم زدند، بهتر 

از زمان حضور مدیران ارشــد شهرداری، شــهر را اداره کردند. سلیمانی با اشاره به 
مقبولیت و مشــروعیت به عنوان دو اصل اساسی در جایگاه شهردار تهران، گفت: 
وقتی مقبولیت از بین می رود مشــروعیتی باقی نمی مانــد. اصلاح امروز منتج به 
نتیجه نخواهد شد. شــهر نیازمند عطاری دانا و خاموش است تا در سکوت تلاش 

کند و هر دم در هوس جای دیگر نباشد.

 دغدغه شأن فرزند سلیمانی
هنوز چند دقیقه ای از تذکر نرجس سلیمانی نگذشته بود که آقامیری دیگر عضو 
شورای ششم در اظهارات خود با اشاره به برخی مسائل عملکردی به دفاع از زاکانی 
پرداخــت، آقامیری در میانه صحبت هایش با مخاطب قراردادن نرجس ســلیمانی 
خطاب به او گفت: چرا کارکرد ما را زیر سؤال می برید؟ من شخصا موضوع را پیگیری 
می کنم و ناراحت می شوم وقتی می گویید سه سال کار نکردید. یعنی ما زیر کولر باد 
خوردیم. اینکه چشــمان خود را ببندیم و دهان خود را باز کنیم در شأن فرزند شهید 
ســلیمانی نیست. در ادامه مهدی اقراریان و ناصر امانی این صحبت های آقامیری را 
توهین به حاج قاســم سلیمانی تفسیر کردند و صحن شــورا برای دقایقی به تشنج 

کشیده شد.

 سوژه حمله همشهری
پس از انتقادات «نرجس ســلیمانی» از «علیرضا زاکانی» و تأیید پست فروشی 
در شــهرداری تهران توســط این عضو شورای شــهر تهران، روزنامه همشهری به 
انتقاد از نرجس سلیمانی پرداخت و نوشت که نرجس سلیمانی حرف ضد انقلاب 
می زند. این روزنامه نوشت: اگر واقعا تفاوت نقد مشفقانه و تذکر دلسوزانه و گلایه 
مســئولانه با بداخلاقی و بی انصافی روشن نیست به اثر رفتارها توجه کنیم. ببینیم 
چرا ضد انقلاب این قدر خوشــحال می شــود؟ ببینیم چرا سوت و کف می زند؟ چرا 
تشــویق می کند؟ رفتار ما چه آورده ای برای دشــمنان خبیث انقلاب داشته است؟ 
تنها برای نمونه، روز یکشــنبه گفته شد طی سه سال گذشته مدیریت شهری هیچ 
دستاورد مهمی نداشته است؛ واقعا نداشته است؟ این نقد است؟ نظارت است؟ یا 
تکیه کردن به دروغ آشــکار مجازی که از بیخ و بن تکذیب شده است و آن  را نشانه 
ضعف مدیریت شــهری دانستن، اخلاق است؟ تقواســت؟ سه سال پیش نرجس 
سلیمانی در پانزدهم مردادماه با انتشار یادداشتی رأی مثبت خود برای شهردارشدن 
زاکانــی را اعلام کرد و نمره ۲۰ را بدرقه آغاز به کار شــهردار منتخبش در مدیریت 
شهری دوره ششــم کرد، اردیبهشت امسال اما عملکرد زاکانی در شهرداری تهران 
پس از گذشــت دو ســال و اندی آنچنان نبود که نرجس سلیمانی به زاکانی حتی 
نمره ۱۰ بدهد! او نهم اردیبهشت امسال در تذکرش خطاب به زاکانی گفت: مدیریت 
شــهری در حوزه اجرا تــا این لحظه از تک ماده کردن هم بــه نمره قبولی حداقلی 

نمی رســد! این روزها اما در آغاز چهارمین ســال دوره ششــم شورای شهر نرجس 
سلیمانی از نیاز شهر به عطاری دانا و خاموش می گوید تا در سکوت تلاش کند و هر 

دم در هوس جای دیگر نباشد.

  بیست ندادم
نرجس ســلیمانی، رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تهران، درباره 
اینکه چطور شد از ۲۰ اولیه به شهردار به یکی از جدی ترین منتقدان عملکرد زاکانی 
تبدیل شــده است، به «شرق» می گوید: یادم نمی آید نمره ۲۰ به کسی داده باشم، در 
مورد رضایت اولیه هم شــما ارجاعی در صحبت های من دیده اید؟ خودم نمی بینم، 
از روز اول پیگیر حل مشــکل شــهروندان و کاهش آســیب های موجود بدون ورود 
به هرگونه فرایند ســلیقه ای و جناحی بودم، حتی در ۲۰ جلســه اول شــورا رسما و 
کامل ســکوت کردم تا گرد و غبار انتخابات بر زمین بنشــیند، حتی در جلسه نخست 
در اولین لحظات پیگیر شفافیت آرا بودم، زیرا بخش عمده اختلال و مشکل در همه 
دســتگاه ها و نهادها ناشــی از عدم شفافیت است، در خود شــهرداری منشأ اصلی 
بسیاری از مشکلات از پیچیدگی بی جهت در فرایندها و لایه های متعدد تنظیم کننده 
و تغییردهنده جهات تصمیمات ساده و روشن است، به طور مثال در حوزه دریافت ها 
در شهرداری اشــکالات متعددی وجود داشــته و دارد که حتی شهرداران برجسته 
هم خود اذعان داشــته اند که برای درک این فرایندها و تســلط بــر آنها زمان زیادی 
صرف کرده اند، در واقع چیزی به نام رضایت و مخالفت اولیه نمی شــود اعلام کرد، 
هر مجموعه ای خصوصا در وضعیت انتخابی آن هم در یک خوشه شهر با لایه های 
متنوع اجتماعی، فرهنگی و حتی سیاســی که نام بزرگ پایتخت را هم یدک می کشد 
و در عین حال در نبود مدیریت یکپارچه برای اعمال نظر شهروندان در مدیریت شهر، 

سادگی و خلوص خود را از دست می دهند.
او ادامه می دهد: بعد از اولین روزهای تشــکیل شــورای ششم یادداشتی نوشتم 
که به زعم خودم پیچیدگی وضعیت و نحوه تعامل خود را در چهار سال پیش رو به 
بهترین شکلی که می توانستم شــرح دادم، شاید نگاه اولیه به  آن یادداشت در ورای 
گردو خاک های ناشی از جهت گیری های جناحی و درون جناحی دیده نشده باشد، اما 
به روشــنی خطوطی بر مبنای حل مسائل شــهروندان وجود داشت که تلاش کردم 
همــان محورها را پررنگ کرده و بر اســاس همان نگاه فارغ از هــر نوع رنگ و بوی 

سیاسی از منظر اجتماعی به موضوعات بپردازم.

 مفاهیم را ساده سازی کنیم
ســلیمانی معتقد اســت: آفت اصلــی در وضعیت آشــفته بازار مدیریت اکنون 
به زعم بنده نبود نگاه پاکیزه اســت، پاکیزگی و طــراوت می تواند جوانه های امید را 
روحی تازه ببخشــد و در کلان شهری که در وضعیت دگردیسی به خوشه شهر شدن 

اســت و از آستانه این تغییر و تبدیل نیز گذشــته است می تواند بسیار جهت دهنده و 
معنادار باشــد، شهروندان ما متأســفانه آن تعلق خاطر معنابخش را به بسیاری از 
امور مهم در رفتار عملی خود با بی توجهی های ناشــی از مشــکلات روزمره از وجه 
اصلــی همت به درجات نازل تر در اولویت بندی های زندگی تنزل داده اند، ما منظورم 
شهروندان این خوشه شهر دارای مشکلات متعدد و پیچیده چاره ای نداریم تا با ایجاد 
نقاط روشــن و با قابلیت تفسیرپذیری حداقلی به شــکل منظم و مستدل به نحوی 
که برای تمام لایه های اجتماعی قابل لمس باشــد در ایجاد وحدت نظری و عملی 
در کلان خانواده مان کوشا باشــیم برای دستیابی به این شرایط و ترسیم پارادایم های 
معنادار قابل دفاع که نیازمند صرف وقت و هزینه توســط تمامی شــهروندان است 
نخســت باید از تمامی ظرفیت های مورد ادعا استفاده کرد و در عمل موارد ابرازی با 
توانایی های اقدامی درجاتی از تفاوت در عمل را نشان خواهند داد. بخشی از اختلاف 
در قالب رواداری های مجاز قابل درک اســت، ولی فاصله افق شــعار و عمل باید به 
نحوی مدیریت شــود کــه برایند عملی رفتار ما در جهت تقویت ســاختارهای مولد 

اجتماعی باشد.

 سکوت اولیه ام معنادار بود
او ادامــه می دهد: ســازمان های مردم نهــاد از مقیاس محلات مانند مســاجد و 
حســینیه ها تا ســاختارهای منطقه ای و نهادهای عمومی همه باید اساس و جوهر 
رفتــار عملی خودمان را ساده ســازی کنیم و در انتقال پیــام به گونه ای عمل  کنیم تا 
سادگی و خلوص عملی بتواند عاملی مؤثر در حل گره های کور ناشی از مدت طولانی 
تحت کشش بودن فرایندها باشد، به طور مثال وجود اختلال در فرایندها خود یکی از 
عوامل روشن بروز فساد است تا فرایندها وضوح کافی پیدا نکنند و برای همه حداقل 
همه کارشناسان روشن و شفاف نباشــند. نمی توان انتظار داشت تلاش های هرچند 
مجدانه ما بدون توجه به عمق مســائل گره گشا باشد، مثال ساده ای برایتان بخواهم 
بزنم، یادداشــتی نوشته بودید به نام زنان ساکت شورا، احتمالا اکنون به علت کثرت 
نوشتن به یاد نداشــته باشید. برای دیگران خودشان حتما بهتر پاسخ گو خواهند بود 
اما  در مورد بنده ســکوت خود واجد معنی اســت مثلا ۲۰ جلســه اول شورا بنده در 
جلســات رسمی تعمدا سکوت کردم. از جلسه دوازدهم این سکوت دیده شد و فکر 
کنم در جلسه هجدهم یا نوزدهم توسط رسانه ها شنیده شد. شاید معنی آن سکوت 
به درستی تشخیص داده نشــده باشد اما به سادگی متوجه می شویم که شهر حتی 
ســکوت را می فهمد. لایه های اجتماعی و فرهنگی مثل خطوط حامل در نت نویسی 
هستند و شــهر مثل یک ســمفونی یا یک آواز برای کارکرد درست باید براساس یک 
هماهنگی و هارمونی پیش برود، شــما در یک ارکســتر سازهای متعدد دارید، در هر 
لحظه ای بعضی  در حال سکوت و بعضی در حال فعالیت اند، در عین تفاوت در شکل 
و نوع صدا هر ســاز کارکرد خود را دارد و در این میان آنچه از همه برای هماهنگی 
مهم تر  است لحظات سکوت اســت. البته بنده موسیقی نمی دانم این برداشت بنده 

برای ساده سازی شرح مسائل پیچیده شهری است.
رئیس کمیسیون نظارت شورای شــهر تهران یادآوری می کند: به نظرم رفتارها و 
گفتارها را باید به دقت مورد مطالعه قرار بدهیم، بعضی رفتارها ناشی از اجبار است، 
مثل تنفس ولی بعضی اعمال انتخابی اســت مانند انتخاب وعده غذایی بر اســاس 
بودجه هر شــخص، نباید این مسائل را با هم قاطی کنیم، این مسائل مثل کلاف های 
رنگی است که درهم و برهم شده اند. برای فهم باید اول سر نخ هرکدام را پیدا کنیم 
بعد هر کلاف را جداگانه بپیچیم شاید در انتها تصویر نسبتا واضحی از آنچه هست و 
آنچه باید به دســت بیاید، ترسیم شود. هرچند در هر وضعیت ممکن است تعدادی 
از کلاف ها قابلیت بازشــدن و مرتب شدن در بســتر زمان و مکان را پیدا نکنند، البته 
اگر  عمری باقی باشــد، بعد  از اتمام دوره شورا به صورت دقیق و موشکافانه در مورد 
تمام ســکو ت ها، یادداشت ها و نوشــته هایم به صورت یک ریسمان در هم تنیده برای 
شــهروندان توضیح جامع خواهم داد، برای مثال با گذشت قریب به سه سال حتی 
یک بار هم از ظرفیت نطق استفاده نکرده ام، همه  اینها دلایلی  دارد و قابل توضیح و 
البته تحلیل و تفسیر  نیز حداقل از طرف خود بنده هست و در جای خود به صورت یک 
تصویر یکپارچه به عنوان ســابقه حاصل رأی شهروندان به این جانب نتیجه فعالیت 

یک عضو شورای ششم است.
نرجس ســلیمانی که در سال دوم شورا با رأی پرویز سروری به ریاست کمیسیون 
نظارت و حقوقی شورای شهر تهران رسید، این روزها با شعر و مثل، مدافعان شهردار 
را بی طاقت کرده و هرچند از تریبون رســمی شــورا پاسخ انتقادهایش را نمی دهند، 
تلاش می شــود در رسانه های مجازی مانند سایر اعضای منتقد شورا فشارها را برای 

سکوتش افزایش دهند.

شاید گزارش جدیدی نباشد، اینکه وعده های محقق نشده 
شهردار تهران را فهرست کنیم و بنویسیم. این وعده ها بیشتر 
فهرست آرزوهای آقای شهردار بوده تا پروژه ها و برنامه های 
عملیاتی و شــهرداری هم پاســخ دهد شــنبه های امید و 
افتخار سندی است بر فعالیت شبانه روزی شهردار تهران و 
در دوران مدیریت شــهری پنجم پروژه های عمرانی را خاک 
می کردند و بیشــتر پروژه های عمرانی متوقف بوده، پاسخی 
که جواب پرسش اول نیست. مدیران شهری ششم که قول 
داده بودند در مدت شــش ماه تهرانی هــا، تهرانی متفاوت 
با تهران گذشــته را شاهد خواهند بود اما هنوز چالش های 
اساسی تهران در حوزه حمل ونقل عمومی، نظافت شهر و... 

ادامه دارد.
شــهردار تهران در ســال ۱۴۰۱ تأکید کرده بــود تا پایان 
سال تعداد اتوبوس های تهران را به پنج هزار و ۵۰۰ دستگاه 
می رساند؛ عددی که به نظر نمی آید تا پایان دوره ششم به آن 
برســیم. مشابه این وعده ها بسیار است؛ موضوعی که مورد 
انتقاد کارشناســان شــهری و برخی از اعضای شورای شهر 
تهران هم هست. در یکی از جلساتی که معاون حمل ونقل 
و ترافیک به صحن شــورای شــهر آمده بود و مشخص شد 
دولت ســیزدهم پیش پرداخت قــرارداد واگن های چینی را 
پرداخت نکرده است، ناصر امانی بر اهمیت دادن وعده های 
اجراشــدنی و تحقق یافتنی از ســوی مدیریت شهری، تأکید 
کرد و خطاب بــه معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری 
تهران گفت: اشــکال این نیســت که نتوانســتیم به اعداد 
وعده داده شده برسیم؛ بلکه اشــکال، دادن وعده هایی بود 
که عملیاتی نمی شــد. در مصاحبه ها و در شورا وعده هایی 
مطرح می شــد که عملیاتی نبود. البته قبول داریم امور در 
این بخش با دیگر بخش ها قابل مقایسه نیست. شهرداری 
تهران ویژه نامه ای منتشــر کرد و ادعا داشت که ۷۵ درصد 
برنامه چهــارم را محقق کرده و این ســؤال را داریم که در 
بخــش حمل ونقل عمومی تــا چه میزان توانســته برنامه 
را تحقق ببخشــد؟ دو سال اســت بالاترین میزان بودجه را 
برای حمل ونقل عمومی اختصاص داده ایم اما این موضوع 
مطرح می شود که باید متمم بودجه برای دو خط پیش بینی 
شود. ما مشکل تصویب و اعتبار نداریم؛ بلکه مشکل، تأمین 
نقدینگی اســت. ســیاه نمایی نمی کنیم اما باید پاسخ گوی 
سؤالات اذهان عمومی باشیم. امروز می بینیم دولت رقمی 

پرداخت نکرده و شــهرداری ۱۰ درصــد را پرداخت کرده و 
می گوید برای پنج درصد باقی مانده، دولت باید کمک کند.

به تازگی علی اصغر قائمی، عضو شــورای شــهر تهران، 
هم فهرستی از وعده های شهردار تهران که در صحن علنی 
مطرح کرده و به سرانجام نرسیده، تهیه و به مهدی چمران 

برای پیگیری ارسال کرده است.
در این نامه به میزان تحقق برنامه چهارم اشــاره شد و 
گفته شده بر اساس گزارش های واصله، بازدیدهای میدانی 
و جلسات نظارتی شهرداری تهران در بسیاری از موارد دچار 

عقب ماندگی هایی است.
در بخــش بعدی ایــن نامه فهرســتی از وعده هایی که 
شــهردار تهران در صحن شورای شــهر تهران مطرح کرده، 
آمده؛ مانند تنوع آرامســتان در چهار گوشــه شهر و تبدیل 
بهشــت زهرا (س) به یک مرکز فرهنگی. در این نامه تأکید 
شده پس از سه سال لایحه این موضوع به تازگی به شورای 
شــهر ارسال شده و در دستور کار تصویب صحن قرار گرفته 
است. باید فاصله زمانی درخواست و دریافت مجوزها را از 
یک ســال به یک ماه کاهش دهیم. هویت دینی و ایرانی در 
شــهر نمایان نیست. فاصله جنوب و شمال معنادار است و 
بی دقتی در توســعه عدالت در شهر وجود دارد. گسل های 
خطرناک بافت های ناپایدار ۱۲ هکتاری و هزاران هکتار بافت 
فرســوده وجود دارد و باید با توسعه زیرساخت ها و زیست 
ســالم و فضای سالم شرایط شــهر را در یک مدار پیشرفت 
گام به گام پیش ببریم. تلاش این است که شهروندان راضی 
باشند و شهر را در مسیر تغییر و رشد و شکوفایی قرار دهیم.
نقل قــول بعدی شــهردار در حوزه هوشمندســازی و 
تقویت ناوگان حمل ونقل عمومی است که در صحن شورای 
شهر گفته است: «تلاش می کنیم شهری به مثابه یک مدرسه 
بســازیم که همه اجزای آن درس آموز باشــد یا کارخانه ای 
که شــالوده آن در راســتای تولید و مولد بودن حرکت کند. 
هوشمندســازی و ترکیــب ظرفیت ها بر مــدار فناوری خط 
تلاش چهارم اســت. برای این منظــور باید افکار عمومی را 
در جریان اخبار و اطلاعات درســت قــرار دهیم و خودمان 
را شفاف ســازی و شیشه ای کنیم اما فعالیت های اجتماعی 
اساسی شهرداری در آســتانه آغاز است تا پس از سال های 
ســال، چهره دیگری برای شــهر در حوزه اجتماعی داشته 
باشــیم. قرار اســت که به افرادی نظیر معتادان متجاهر و 

کودکان کار و دیگر افراد درگیر آسیب های اجتماعی آن گونه 
خدمت شــود که پس از مدتی به جامعه بازگردانده شوند. 
برای سال جاری نیز سه هزارو ۲۵۰ اتوبوس پیش بینی کردیم 
که تأمین بودجه هزارو ۳۰۰ دستگاه اتوبوس برای اورهال در 
بودجه شهرداری انجام شــده و برای هزار دستگاه از طرف 
کمیســیون زیربنایی مجوز گرفته شده تا اتوبوس های کمتر 
از پنج سال تولید شــده خارجی وارد شوند. ۹۰۰ دستگاه نیز 
مقرر شــده ۸۰ درصد تأمین مالی شان از طرف وزارت کشور 
انجام شــود. به این ترتیــب بالغ بر پنج هزارو ۵۰۰ دســتگاه 
اتوبوس برای ســال ۱۴۰۱ در خدمت شهروندان تهرانی قرار 
خواهد گرفت. در حوزه تاکســی نیز پنج هزارو ۶۵۰ دستگاه 
نوسازی انجام شــده که بخش عمده ای از آنها وارد چرخه 
خدمت شده، هزار دستگاه نیز تمام اقدامات آنها انجام شده 
تا به زودی وارد چرخه خدمت شــوند. برای هفت خط مترو 
نیز دوهزارو ۵۰۰ واگن نیاز اســت کــه در حال حاضر هزارو 
۵۰۰ واگن وجــود دارد که ۳۶۰ واگن از مدار خارج شــدند. 
دو ســوم واگن های موجود نیاز به اورهال دارد که امیدواریم 
این اورهال برای واگن ها هر چه زودتر انجام شــود. در حوزه 
هوشمندســازی نیز موضوع اقدامات سازمان فناوری که با 
تکیه بر موضوع دانش بنیان پیگیری خواهد شــد، می تواند 
گام مؤثری در تحول شــهر باشــد. یکــی از اقدامات خوب 
دیگــر تغییر وضعیت حدود هفت هزار نفــر از ایثارگران در 
شــهرداری تهران بود که بخش زیادی تغییر وضعیت شان 

انجام شده و مابقی نیز در حال پیگیری است».
یکی دیگر از وعده های شــهردار تهران در حوزه نظافت 
شهر بوده. در این نامه به این نقل  قول شهردار اشاره شده که 
«در حوزه مدیریت پســماند شرایط نامناسبی داریم بنابراین 
امسال احداث هشت مرکز ام .آر .اف در دستور کار قرار گرفته، 
به شــکلی کــه از درِ منزل تا آرادکوه مدیریــت به پیمانکار 
سپرده شــود تا از این طریق موضوع زباله گردی نیز در شهر 

تهران جمع شــود. در حال حاضر روزانه هفت هزارو ۵۰۰ تُن 
زباله در تهران جمع آوری می شود که پنج هزار تا پنج هزارو 
۵۰۰ تن روزانه به آرادکوه منتقل می شــود. ما به دنبال این 
هستیم که هشــت مرکز ام.آر.اف در تهران را تجهیز کنیم و 
با بهره مندی از دانش و فناوری پنج هزارو ۵۰۰ تن زباله را به 
۳۵۰ تن برسانیم و اولین قرارداد این حوزه نیز در حال انعقاد 
است. به این ترتیب از خانه تا آرادکوه زباله ها به یک مدیریت 

واحد سپرده می شود».
در بخش دیگری از این نامه وعده های مسکنی شهردار 
هم یادآوری شــده و آمده است: «تفاهم با وزارت راه افقی 
را برای ما باز کرد تا از ظرفیت های قانونی در قانون جهش 

مسکن بهره ببریم و نوسازی شهری را در محدوده بافت های 
فرسوده و از طرفی توسعه دقیق را در بافت های راکد شهر 
داشته باشیم و رونقی را در ساخت وساز برای تأمین نیازها از 
جمله بحث مســکن استطاعت پذیر صورت دهیم. از این رو 

ساخت ۱۸۰ هزار واحد مسکونی مورد توجه قرار گرفت».
یکــی دیگر از نقــل قول هایی کــه در این نامــه به آن 
اشــاره شــده صادرات ۱۳۷ بود. زاکانی در یکی از جلسات 
صحــن گفته بود «مــا هم  اکنــون محصولات خــود را به 
تعدادی از مراکز اســتان ها صادر می کنیم و برخی کشورها 
خواســتار محصولات ما همچون ۱۳۷ و ۱۸۸۸ هســتند ما 
سرمایه گذاری می کنیم و می توانیم قرارداد با دیگر استان ها 

منعقد کنیم و منابع ماندگار برای شهر خلق کنیم و امکاناتی 
که دیگر کشورها نیاز دارند را به آنها ارائه دهیم».

یکی دیگر از نقل  قول هایی که در این نامه به آن اشــاره 
شده افزایش ســهم حمل ونقل عمومی از ترددهای روزانه 
است. زاکانی با اشــاره به هدف گذاری شهرداری برای سال 
۱۴۰۲ در حوزه حمل ونقل عمومی گفت: ما می خواهیم این 
معادله را به ۴۵ درصد در بخش حمل ونقل عمومی و ۵۵ 
درصد وسایل حمل ونقل شخصی جابه جا کنیم. ساماندهی 
پارکینگ های شــهر از طریق پارکینگ های ســاده، مکانیزه و 
حاشیه ای نیز دنبال می شود تا ساماندهی مناسب برای شهر 
را مورد توجه قرار دهیم و کارکرد مناســب را شاهد باشیم. 
در جلسه با مسئولان دولتی مقرر شد که تا پایان همین ماه 
از طریق بانک شــهر موضوع عملیاتی شود که البته دولت 
قول هفته آینده را داد. اما پیش بینی ما تا پایان اردیبهشــت 
است. با رایزنی با طرف چینی موافقت شده که ۷۹۰ دستگاه 
واگن را با همان پیش پرداخت داشــته باشیم و قرار شده در 
ســفری که به چین خواهیم داشت واگن ها ۱۴ ماهه تحویل 

داده شود.
نقل قول بعدی زاکانی که در این نامه آورده شــده هم 
در حوزه حمل ونقل اســت. زاکانی با بیان اینکه شهرداری 
تهــران در حوزه حمل ونقل پنج موضــوع را دنبال می کند، 
گفت: کاهش ترافیک، ایجاد آســایش و آرامش برای مردم 
،کاهش آلودگی زیســت محیطی، نظم بخشی و ساماندهی 
عمومی و نوسازی و ایمنی شهر بر مدار حمل ونقل عمومی 
را دنبال می کنیم. در ابتدا مهم ترین بخش کاهش تقاضای 
ســفر است که از طریق مناسب سازی و هوشمندسازی و در 
دســترس قراردادن خدمات به این مهم می رســیم تا پایان 
سال جاری ۱۰ کیلومتر در داخل شهر اضافه می شود. شش 
کیلومتر در خط های ۶ و ۴ کیلومتر در خط ۷ اضافه خواهد 
شــد و علاوه بر این ۱۴ ایســتگاه افتتاح می شود که بیش از 

یک ایســتگاه در هر ماه است. قرارداد هزار دستگاه اتوبوس 
برقی منعقد شــده و پرداخت مبلغ ۲۵۰ دســتگاه انجام و 
ضمانت نامه دریافت شده و برای ۷۵۰ دستگاه دیگر منتظر 
ضمانت نامه هســتیم. زاکانی گفــت در تأمین موتور کار نیز 
تفاهمــی با دولت داشــتیم تا این موتورها نیز برقی شــود. 
۲۵ هزار دســتگاه موتور برقی پیش بینی شده و تا ۴۰۰ هزار 

دستگاه موتورسیکلت برقی را در دستور کار داریم.
شهردار تهران درباره پرداخت بدهی های بانکی هم در 
صحن شــورای شهر تهران ســخن گفته که در نامه قائمی 
به آن اشــاره شده و آمده است: هیچ امکانی در سطح شهر 
بدون مولدســازی به فروش نمی رسد. ۱۴ همت از اموال ما 
در حال غارت بود که جلــوی آن را گرفتیم. بدهی به بانک 
ملی، تجــارت، صادرات، صنعت و معدن و شــهر در حال 
شفاف سازی است، بدهی به بانک ها ۸۰ همت کاهش یافته 
اســت. پرونده های باز ما معادل ۱۵۰ همت اســت که باید 
دریافت کنیم. اختلافات با بنیاد مستضعفان، اوقاف، فراجا، 
وزارت دفــاع و دیگر بخش ها در حال پایان اســت. اخیرا با 
پرداخــت ۷۰۰ میلیــارد تومان امکانی را کــه ۱۵ هزار تا ۲۰ 
هــزار میلیارد تومان ارزش داشــت بازگرداندیم. ۵۲ بخش 
از این اعتبارات از مســیر مشــارکت تأمین می شود. در چین 
ما پنج میلیارد دلار تأمین مالی برای پنج هتل پنج ســتاره و 
۲۰۰ هزار واحد مســکن انجام دادیم. در بسته چهارم کاری 
هتل ساختمان و دو شــهربازی و یک پارک آبی مطرح شد. 
ما تفاهم کردیم پنج هتل پنج ستاره با مشارکت آنها ساخته 
شــود، ۲۰۰ هزار واحد مســکن نیز صنعتی سازی شود و دو 
شــهربازی و دو پارک آبی نیز در تهران ایجاد شــود. در این 
بســته پنج میلیارد دلار برای هتل و مسکن و عددی کمتر از 
دو میلیارد دلار برای مراکز تفریحی پیش بینی شــده است. 
ما پروژه ۲۵۰ هزار میلیارد تومانی را شــامل ســه خط مترو 
و تونل شهید متوســلیان آغاز می کنیم بدون اینکه در ابتدا 

رقمی پرداخت شود.
در ایــن نامه وعده های بزرگ مترویــی زاکانی هم آورده 
شده که در یکی از جلسات شورای شهر زاکانی مدعی شده 
که پیش بینی شده تا سال ۱۴۰۴ باید ۴۳۰ کیلومتر خط مترو 
احداث شود و امروز ۳۰۴ کیلومتر داریم و تعداد خطوط به 
۱۲ خط برســد. قطار شــهری از ۹۰ کیلومتر به ۴۶۰ کیلومتر 
باید برســد و تا دو ســال آینده میزان زیادی عقب هســتیم 

باید تا پایان ســال ۱۴۰۴ به ۱۱ هزار دســتگاه اتوبوس دست 
یابیم. تاکســی باید به ۱۰۰ هزار دستگاه و ون باید به ۱۱ هزار 
دستگاه برسد.  قائمی در پایان این نامه تأکید کرده است که 
شهرداری تهران در ســال ۱۴۰۱ بالغ بر ۸۰ همت و در سال 
۱۴۰۲ بالغ بر ۱۱۶ همت درآمد داشــته کــه در هر دو مورد 
بیشتر از بودجه مصوب به علاوه متمم و اصلاحیه های مورد 
نظر شهرداری بوده و طبعا شهرداری تهران محدودیتی در 

هزینه کرد نداشته است.
علی اصغر قائمی، عضو کمیســیون حمل ونقل شورای 
شــهر تهران، دربــاره نامه اش بــه مهدی چمــران درباره 
وعده های محقق نشده شهرداری تهران توضیح می دهد: در 
این نامه که خطاب به آقای چمران است، مجموع جلساتی 
که شهردار تهران در صحن شــورا سخنرانی کرده و قول و 
وعده داده اســت و برای آنها زمان بندی اعلام کرده و اعداد 
و ارقام اعلام کرده اســت را به صورت یک فهرســت تهیه 
کردیم. ایشــان بارها در صحن شورا حاضر شده و سخنرانی 
کرده است و من فقط مواردی که کمیت پذیر بوده اند و قابل 
اندازه گیــری بوده اند را از مجموع ســخنرانی های متعدد و 
مکرر ایشان استخراج کرده  و در نامه ای به رئیس و اعضای 
شــورا اعلام کرده ام. سؤال ما این است که ایشان بنا دارد که 
به این حرف ها عمل کنند یا نکنند. ما وعده هایی از شهردار 
تهران داریم که مربوط به دومین جلسه شورا ۱۷ مرداد ۱۴۰۰ 
است، آن زمان کجا، الان که ۱۴۰۳ هستیم کجا. این فقط یک 
هشدار و ابراز نگرانی از سوی من است که آقای زاکانی باید 
بــه قول هایی که می دهد عمل کند. شــورا صرفا برای بیان 
مطلب و اظهاراتی که پشــتوانه ای برای اجرا نداشته باشد، 
نیســت. شــهردار تهران یک مقام اجرائی دارای مسئولیت 

است که باید به قول هایی که می دهد پایبند باشد.
بــه گفته او ما تعدادی از قول های آقای شــهردار را که 
کمیت پذیر هستند، اســتخراج کرده ایم؛ بخشی از قول هایی 
هم که ایشــان داده اند جنبه کیفیتی داشــته اســت، مانند 
اینکــه یک بار در صحن شــورا اعلام کردند مــا به زودی با 
شهری متفاوت روبه رو می شــویم؛ این شهر متفاوت یعنی 
چه و چه شــکلی اســت. به نظــر می آید شــهردار تهران 
توجهی به انتقادها و تذکر ها ندارد. او منتقدانش را در شورا 
اقلیتی ناآگاه توصیف کرده و کمتر تمایلی به پاســخ شفاف 

درخصوص پیگیری وعده هایش دارد.

علی اصغر قائمی در نامه ای به رئیس شورای شهر، ۵۸ وعده محقق نشده شهردار را یادآوری کرد
وعده های شهردار فهرست شد

روزنه

اعضای منتقد
و ماجرای پیامک های تهدیدآمیز

شرق: اگر سه سال گذشته جلسات شورای شهر تهران را مرور کنیم، یک 
اســم شــاید بیش از دیگر اســامی به یاد بماند؛ مهدی اقراریان که در 
ابتدای شــورای ششم گفته می شد گزینه سخنگویی این شورا است اما آن قدر 
جلسه رأی گیری برای انتخاب سخنگو به تأخیر افتاد که او از نامزدی برای این 
ســمت کناره گیری کرد و به همان جایگاه ریاست کمیسیون نظارت و حقوقی 
قانع شــد. اما به دلیل تذکرهای تندش به عملکرد شــهرداری در ســال دوم 
سروری ترجیح داد رأی خود را به نرجس سلیمانی برای ریاست این کمیسیون 
بدهد. در ادامه برخی از تذکرهای اقراریان در چند ماه گذشته را مرور می کنیم؛ 
سخنانی که به نظر می آید بیش از اظهارنظرهای دیگر اعضای منتقد موافقان 

شهردار را خشمگین می کند.

دست از تهدید اعضای شورا بردارید
او در یکی از تذکرهایش در صحن شــورا گفته اســت:  بار دیگر به برخی از 
معاونان شهردار تهران تذکر می دهیم که دست از تهدید اعضای شورا برداشته 
و مشغول انجام وظیفه خود باشــند، در غیراین صورت با صراحت بیشتری با 
شهروندان صحبت خواهیم کرد که ممکن است تبعات خوشایندی برای شان 

نداشته باشد.

بازگشت شهرداری به عصر چرتکه
در عصر هوش مصنوعی ما شــاهد بازگشــت به دوره چرتکه هســتیم و 
محاســبه احکام معوقه همکاران سازمان فناوری اطلاعات وضعیتی دارد که 
قادر به محاســبه  ساده نیز نیست. با این اوصاف به حال شهرداری تهران باید 
گریســت؛ روزی شهرداری تهارن در حوزه فناوری اطلاعات پیشران بوده است 
اما امروز به جایی رســیده اســت که باید محاسبات را به صورت دستی انجام 

دهیم. امیدواریم تا دیر نشده، چاره ای به حال این شهرداری و شهردار کنیم.

شهرداری به تذکرات پاسخ درست نمی دهد
متأسفانه شــهرداری تهران به تذکراتی که در صحن شورا مطرح می شود، 
پاسخ مناســب و درخوری نمی دهد. پیش ازاین تذکری درباره روند جذب نیرو 
در سازمان شهرداری تهران ارائه شده که هنوز پاسخ و گزارشی دراین باره اعلام 
نشــده اســت. نکته بعدی در زمینه تذکری درباره ودیعه مسکنی است که به 
صورت وام در اختیار مدیران شهرداری قرار گرفته است که پاسخ این تذکر نیز 
تاکنون دریافت نشــده است بنابراین از ریاست شورا درخواست می شود تا این 

موضوع را از این مرجع پیگیری کند.

مسائل تهران ملی است
مســائل مرتبط با تهران، مسائلی ملی است و باید تمام کشور به آن توجه 
داشته باشند، پس برای اعمال قانون در مواردی که قانون گذار پیش بینی کرده، 
به ابزار اعمال قانون نیاز داریم، چراکه شهرداری در این زمینه با چالش روبه رو 

است.

انباشت ۹ میلیون نفری تهران یعنی بحران
تجمع یک جمعبت ۹ میلیون نفری در شــب در جغرافیایی مانند تهران با 
چنبن زیرساخت های حمل ونقل، آب، ترافیک و... خود یک بحران جدی است. 
ما در شــهرداری تهران دو مدل برنامه داریم؛ یکی چهارســاله و یکی سالانه؛ 
گزارش دهی های این چنینی خوب اســت اما باید با پیوست برنامه عملیاتی و 
شاخص محوری همراه باشــد و این معطوف به کل گزارش های سازمان های 
شهرداری تهران است. مصوبه ساماندهی و توسعه خدمات امداد و کوهستان 

که شورای شهر تصویب کرده، کاملا ساکت و تعطیل است.

شهروندان قطع درختان را گزارش دهند
شــهروندان در صورت مشــاهده قطع درختان، از طریق پل ارتباطی شورا 
در فضای مجازی دراین باره اطلاع رســانی کنند تا بتوان با پیگیری موضوعات، 

حافظ و نگهبان محیط زیست در شهر تهران باشیم.
با توجه به حساســیت موجود در این زمینه درخواست می شود در اقدامی 
مشارکتی شهروندان هم به عنوان دیده بانان اصلی حفاظت محیط زیست، در 
صورت مشــاهده این مســئله، آن را به نمایندگان خود در شورا گزارش دهند. 
با هماهنگی هایی هم که با دســتگاه قضا دراین باره انجام شــده، گزارش های 
دریافتی برای رســیدگی به تخلفات به دستگاه قضا ارسال می شود. امیدواریم 
بتوانیم به این طریق از وقوع قطع درختان در شهر تهران به عنوان یک مسئله 

مهم پیشگیری کنیم.

لزوم مدرسه سازی در شهرک ها
در شهرک شهید بروجردی نشســتی با مردم داشتیم، در این شهرک که در 
منطقه ۱۵ واقع شده، مجتمع ۱۹۹ واحدی و یک مجتمع ۳۰۰ واحدی در حال 
ســاخت اســت. این مشکل را در منطقه ۲۲ نیز شاهد هســتیم و با یک روابط 
و فشــارهایی ســازندگان که اغلب نهادهای حاکمیتی هستند، این مجتمع ها 
ســاخته می شــود و به وظیفه خود که تأمین ســرانه آموزشــی است، عمل 
نمی کنند و شهرداری به همین دلیل پایان کار نمی دهد و مردم نمی توانند سند 
دریافت کنند و این باعث شده مردم ۲۰ سال مشکل داشته باشند. البته در این 
زمینه شــهرداری به وظیفه خود عمل می کند. این مجموعه ها به شهرداری 
فشــار می آورند که پروانه صــادر کند، وقتی پروانه داده شــود، عملا مدارس 
در این مجتمع ها ســاخته نمی شــود؛ بنابراین از شهردار تهران می خواهم که 
از فشــارهای دستگاه های بخش خصوصی و حاکمیتی جلوگیری کند، چراکه 

تبعات این اقدام می تواند تا سال های متمادی مردم را درگیر کند.

قرارداد چین در فرمانداری است
هنــوز مصوبه قرارداد تهــران و چیــن در فرمانداری تصویب نشــده و با 
چالش های حقوقی مواجه شده است. مصوبه ای که هنوز قانونی نشده، امکان 
اجــرا ندارد و هرگونه اقدام و عقد قرارداد از طرف شــهرداری تهران منوط به 
تأیید و مصوبه شورا است و اگر با چالش مواجه شود، باید تجدیدنظر درباره آن 
انجام شــود. نکات و مسائلی در روزهای گذشته مطرح شد که با روح قانونی 

این قرارداد در تضاد است.

منتقدان زاکانی چه گفتند
شرق: در یک سال گذشته برخی از منتقدان عملکرد شهردار تهران 
تذکراتــی دادنــد کــه بی پاســخ مانــد؛ برخــی از این تذکــرات را 

مرور می کنیم.

جعفر شربیانی، عضو هیئت رئیسه شورا
ما امروز همان ســیصدو اندی روز را تنها پیش رو داریم که به مردم این 
پیام را بدهیم که ما نماینده شــما هســتیم. ما سه سال تجربه را پشت سر 
گذاشــته ایم؛ سه سال عدم پاســخ گویی، عدم نظارت و لجاجت شهرداری 
تهــران را شــاهد بودیــم. تک تک منتقدین شــهردار تهــران، اگر موضوع 
خصوصی داشــتند، در همین صحن اعلام کننــد. مگر ما جز حقوق مردم 
چیــز دیگری را خواســته ایم؟ ما به مردم قول داده ایم؛ ما ســوار بر پایگاه 
اجتماعی جریان انقلاب بر این صندلی ها تکیه زده ایم. بنابراین به گونه ای 
گفت وگــو نکنیم که گویا منتقدین، غیرانقلابی بوده و نماینده رســانه های 
معاند هســتند. وی افزود: چه کسانی از این دوقطبی سازی بهره می برند؟ 
درخواســت می شود این روش سه ساله در شــورا را کنار گذاشته و صدای 
منتقــدان را به دلیل منافع خــود خفه نکنیم. اگر نقــدی صورت گرفت، 

صحنه به صحنه، هویدا و آشکار باشد.

سوده نجفی، عضو هیئت رئیسه شورای شهر تهران
 یکی از مؤسسات زیرمجموعه دفتر شهردار، بدون رعایت هرگونه مجوز 
قانونی، اقدام بــه عقد قراردادی چند همتی خــارج از حدود و اختیارات 
شــهردار تهران و بدون اخذ مجوز از شورای اســلامی شهر تهران، خارج 
از تشــریفات کرده اســت. توقع می رود شــهردار تهران نسبت به این گونه 
اقدامات بی ضابطه پاســخ گوی اعضای شورای شهر باشد و در صورتی که 
پاســخ قانع کننده ای داده نشــود و شــهردار تهران ابعاد این قرارداد را در 
اختیار اعضای شــورای اسلامی شهر قرار ندهد و پاسخ تذکر بنده در اسرع 
وقت داده نشــود، مراتب از طریق مراجع قانونی قابل پیگیری اســت. این 
قرارداد، قرارداد چین نیست که محرمانه باشد. باید در اختیار اعضای شورا 

قرار گیرد و بیان شود.

ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران
 اطلاع من از مبارزه با فســاد آقای زاکانی خیلی زیاد است اما متأسفانه 
به صــورت معکوس. یعنی در شــهرداری تهران، برخــلاف ادعای آقای 
زاکانی، فقط یقه ضعفا را می گیرند نه یقه گردن کلفت ها را. یقه کسانی را 
می گیرند که خودشــان معلول سیستم  فسادزای شهرداری تهران هستند. 
اگر خاطر آقای مطهر باشــد، چند بار به همراه تعدادی از اعضای شــورا 
تذکــر دادیم که از پرونده ســازی برای کارمندان مظلوم شــهرداری تهران 
خــودداری کنند و آن زمان عدد هزارو ۵۰۰ پرونــده که به هیئت تخلفات 
اداری شــهرداری تهران رفته بود، درخواســت کردیم که مجددا بررســی 
شــود. برای آنکه بی دلیل، سابقه سوء برای پرسنل زحمت کش شهرداری 

تهران درست نشود.

مهدی عباسی، رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورای شهر تهران 
باغی در منطقه یک ناگهان پرونده اش از کارتابل شــورای شــهر حذف 
می شــود. در منطقه یک، سه هزار متر زمین پروانه گرفته است، این پرونده 
به صورت قطعی باغ اســت؛ درباره این پرونده نامــه ای با امضای رئیس 
شــورای شهر هم به شــهرداری ارسال شده اســت. این پرونده از گذشته 
رأی باغ داشــته و از دادگاه هم رأی گرفته است. اما در رأی دادگاه نوشته 
نشــده که تراکم بدهید بسازند بلکه در رأی صادرشده ت کید شده منطبق 
بر ضوابط و مقرارت بــه آن پروانه بدهید. یعنی دو تا ۱۵ درصد، اما امروز 
شهرداری تهران برای این باغ ســه هزار متری هفت پروانه براساس پهنه 
۱۲۲ بــا ۳۰۰ درصد تراکم صادر کرده اســت و احتمالا بعــد از آن هم در 

کمیسیون ماده پنج، ۶۰۰ درصد تراکم خواهد گرفت.

حبیب کاشانی؛ خزانه دار شورای شهر تهران
  سیســتم فاوا تعطیل اســت؛ مشــکل در فاوا یا در مدیریت اســت یا 
خدمات. بیش از ۵۰ روز اســت که برای حل این مشکلات نامه نگار ی هایی 
صورت گرفته و دلیل آن این است که مردم نمی توانند عوارض سال ۱۴۰۲ 
را پرداخت کنند؛ ما از طرفی می گوییم به تعبیری ۱۱۳ هزار میلیارد تومان 
که رقم قابل توجهی اســت درآمد داشته ایم و از سویی می بینیم پیمانکار 

پول خود را دریافت نکرده و در نهایت شاهد قطع خدمات هستیم.

 جعفر تشکری هاشــمی؛ رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر 
تهران

  شــهرداری تهران برای رســیدن به وضعیت قابل قبول از سوی شورا 
و مــردم، باید از تعدد اهداف و برنامه ها خــودداری کرده و تمرکز خود را 
بر روی موارد اولویت دار بگذارد. منابع مالی ما بر اســاس تکمیل خطوط 
فعلــی پیش بینی و تعیین شــده و لذا هزینه کرد در خطــوط جدید مانند 

خطوط ۸، ۹، ۱۰ و ۱۱ مترو در شرایط موجود از اولویت برخوردار نیست.

علی اصغر قائمی، عضو شورای شهر تهران
  ۹ نفر از اعضای شورای شــهر تهران (مهدی عباسی، مهدی اقراریان، 
ناصر امانی، علی اصغر قائمی، جعفر شربیانی، زهرا شمس احسان، جعفر 
تشکری هاشــمی، سوده نجفی و حبیب کاشانی) تذکری را درباره اقدامات 
حســین حیــدری، داماد علیرضا زاکانــی امضا کردند. زاکانــی در اقدامی 
که برخلاف قانون تعارض منافع در شــهرداری اســت، دامــاد خود را به 
شــهرداری آورده و آن طور که در تذکر اعضای شورای شهر آمده، اقدامات 
او بیش از یک مشــاور است و آقای داماد نقشــی پررنگ و تعیین کننده در 

شهرداری ایفا می کند.

نگاه

شــرق: اگر شورای ششم چهارساله بماند، امســال آخرین سال مدیریت شهری 
ششم اســت. صحن علنی شورای شــهر تهران این روزها با حاشیه های زیادی 
همراه اســت. منتقدان تندتر از گذشته تذکر می دهند، مدافعان هم بی تعارف تر 
حمایت می کنند. از همان نخســتین جلسه شورای ششــم تا امروز اظهارات و 
دیدگاه های «نرجس سلیمانی» نقشــی کلیدی در پررنگ شدن مسائل این دوره 

از پارلمان شــهری پایتخت داشته است. نرجس ســلیمانی که روزی خوش بین 
بــه برنامه های شــهردار تهــران برای تحول در شــهر بود، حالا معتقد اســت 
مدیریت شــهری در حوزه اجرا تا این لحظه از تک ماده کردن هم به نمره قبولی 
حداقلی نمی رســد. در این گــزارش به مواضع و دیدگاه های نرجس ســلیمانی 

در مقام عضو شورای ششم شهر تهران پرداخته ایم.

مروری بر سخنان نرجس سلیمانی درصحن شورای شهر تهران

نمره زاکانی چند است؟
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